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Beszélgetés a BKIK újonnan választott elnökével
Az októberben megtartott 
kamarai választások során 
Szatmáry Kristóf, kerületi és 
parlamenti képviselő lett a Bu-
dapesti Kereskedelmi és Ipar-
kamara (BKIK) elnöke. Ez alka-
lomból kértük beszélgetésre a 
fiatal, sikeres politikust.

– Ez egy igen felelősségteljes 
megbízás; nagy kihívás egy 152 
éves szervezet élére állni. A BKIK 
a történelem folyamán nagyon 
sokszor fontos szerepet töltött 
be: pl. az I. világháború előtt a 
mai Budapest felépítésében köz-
reműködött – válaszol Szatmáry 
Kristóf. – Az a megtiszteltetés ért 
engem, hogy az újkori kamarák 
harmadik elnökeként tölthetem 
be ezt a pozíciót – nem előz-
mények nélkül: az előző négy 
évben ugyanis általános elnök-
helyettesként tevékenykedtem. 
Az október 10-i választás utolsó 
fordulójában egyedüli jelöltként 
80 százalékos támogatottság-
gal választottak meg elnöknek, 
köszönhetően részben a mai 
gazdasági helyzetnek, amikor a 
kamara is inkább az egységes 
arcát kívánja mutatni. Akármeny-
nyire is sokrétűek és sokfélék 
vagyunk, megpróbálunk a ne-
hézségek közepette is egységes 
képet mutatni kifelé. A kamarák 
legfontosabb küldetését, hogy 
gazdaságszervező tényező le-
gyen mind budapesti, mind or-
szágos szinten, be kell tudnia 
tölteni. Egyre nagyobb szükség 
van a gazdasági életben arra, 
hogy legyen egy olyan szervezet, 
ami nemcsak a piac logikájának 
van kitéve, ezért úgy látom, hogy 
a kamarának jövője is van. Talán 
kevesen tudják, hogy a kamara 
az egyetlen „érdekképviselet”, 
amely törvényi felhatalmazás 
alapján működik, egy olyan köz-
testület, ami ugyanolyan státusz-
szal rendelkezik, mint a Magyar 
Tudományos Akadémia.

Úgy gondolom, hogy van a ka-
maráknak egy bizalmi deficitje,
hosszú időn keresztül a vállalko-
zások nem érezték kellő módon, 
hogy a kamara – főleg a kötelező 
tagság idején – nemcsak besze-
di a pénzüket, hanem szolgáltat 
is. Ma már más a helyzet, fontos, 
hogy a jövőben a kamarák sokkal 
aktívabban, a vállalkozások szá-
mára kézzel foghatóan, a piacon 
megjelenve tudjanak dolgozni.

– Sok vállalkozó úgy veszi ész-
re, mintha nem is lenne kamara. 
A törvényalkotás szintjén is ren-
geteg apró dolog van, ami a vál-
lalkozásokat kellemetlenül érin-
ti. Óriási adminisztrációs terhek 
vannak, rengeteget lehetne egy-
szerűsíteni. Elfogadják-e a kama-
rát partnernek?

– A kamarák elmúlt időszaki 
történetéhez hozzátartozik, hogy 
volt egy bizonyos hullámzás a 
kamarák szerepét tekintve. 1994-
ben a kötelező tagsággal indult, 
de nem rendeltek forrást a kama-
rák köztestületi feladataihoz, így 
az első években lényegében a 
tagdíjból befolyó pénzeket nem 
tudták „visszaszolgáltatni” a vál-
lalkozók felé, hanem az infrast-
ruktúrát kellett kiépíteni. Ebből 
alakult ki elsősorban ez a bizalmi 
deficit a kamarákkal szemben,
majd jött egy „rövidlátó” politikai 
döntés: 1999-ben megszüntet-
ték a kötelező kamarai tagságot. 
A kamarák árbevétele és tagsága 
radikálisan csökkent. Azt gondo-
lom, a közeljövőben mindenkép-
pen hozzá kell nyúlni a kamarai 
törvényhez, egy sokkal korsze-
rűbb, és naprakészebb kamarát 
kell törvényi szinten is létrehozni. 
A kamarákra szükség van, a ka-
marák önszerveződő képességé-
re szükség van. Remélem mind 
a vállalkozók, mind a döntésho-
zók belátják, hogy sok területen 
lehetne, és kell, hogy legyen a 
kamarának szerepe: olyan taná-
csok ellátásában, mint adminiszt-
rációs tehercsökkentés, bevá-
sárlóközpontok engedélyezése, 
kiürülő belvárosi üzlethelyiségek 
szervezése, körbetartozás kér-
dése. Mi erre fogunk törekedni az 
elkövetkezendő időszakban.

– Tehát a vállalkozók tekint-
senek bizalommal a kamarákra, 
érezzék a sajátjuknak, és akár ta-
nácsokkal is segítsék.

– Azt gondolom, hogy a kama-
ra egy idő után – ahogy ez nyu-
gat Európában van – védjeggyé 
fog válni. Ha lenne egy kötelező 

– Szerencsére nem kell mást 
mondanom az egyik „sapkában” 
mint a másik „sapkában”. Nehéz 
helyzetben inkább a kormánypár-
ti, gazdasággal és vállalkozókkal 
foglalkozó képviselőtársaim van-
nak. Én azokat az igényeket tel-
jesen nyíltan és egyértelműen 
meg tudom fogalmazni, ami a 
kamarai oldalról megjelenik, és 
ebben az én frakcióm nem kor-
látoz, nem kívánja, hogy mást 
mondjak. A gazdasági bizottság 
tagja vagyok, itt viszonylag kor-
rekt, konstruktív vita folyik, több 
szocialista képviselőtársammal 
nagyon jó viszonyom van.

– Ön XVI. kerületi lakos. A XVI. 
kerület profitál-e abból, hogy he-
lyi lakos lett a kamarai elnök?

– Bízom benne, hogy ha nem 
is közvetlenül, de áttételesen 
mindenképpen. Annak a híve 
vagyok, hogy akár kamarai el-
nökként, akár parlamenti képvi-
selőként az utca emberének, az 
utca vállalkozójának problémá-
ját kell szem előtt tartani. Ilyen 
szempontból nagyon sokszor a 
kerületi ügyekből merítek inspi-
rációt arra, hogy egy adott prob-
lémában miképpen kell elindulni, 
ez összekapcsol a XVI. kerülettel. 
Megpróbálom a kerületre – mint 
kamarai elnök, mint parlamenti 
képviselő – felhívni a figyelmet,
akár befektetési lehetőség, akár 
más ügy kapcsán. Ez egy sze-
rencsés kerület, az elmúlt idő-
szakban komoly fejlődésen ment 
át, a kerületi közélet – néhány ap-
ró dolgot leszámítva – viszonyla-
gosan „a béke szigete”, ami eb-
ben a mai világban nagy érték és 
egy jó alapozási lehetőség.

Ferenci Zoltán

regisztráció a ka-
maráknál, tudnának 
egy minősítést adni 
a saját vállalkozá-
saikról, melyik az, 
amelyik tisztessé-
gesen jár el, melyik 
nem. Ma erre sem-
milyen módon nincs 
lehetősége egy vál-
lalkozónak.

– Ön a Fidesz par-
lamenti képviselője. 
Nem jelent ez prob-
lémát az MSZP-s 
kormánnyal szem-
beni fellépésben?

NÉVJEGY. Szatmáry Kristófot 2002-ben választották önkormányzati képviselőnek 
egyéni körzetben, azóta vesz részt a XVI. kerületi önkormányzat képviselőtestületé-
nek munkájában. 2004 tavaszán a XVI. kerületi Kereskedelmi és Iparkamara elnök-
ségi tagjává, majd októberben a Budapesti Kereskedelmi és Iparkamara általános 
elnökhelyettesévé választották. A Vállalkozók Pártja Országos Választmányának 
elnöki posztját 2005 októbere óta tölti be. A 2006. évi országgyűlési választásokon 
mandátumot szerzett a Fidesz budapesti területi listán, több országgyűlési bizottság 
tagja. A parlament honlapján közzétett önéletrajz szerint Szatmáry Kristóf családi 
vállalkozást irányít. Cége főként élelmiszer-kereskedelemmel, vendéglátással és 
szállodaipari tevékenységgel foglalkozik, közel 30 embernek ad munkát.

Kertvárosi segítség Ivád buszáhozHa föltennék a kérdést, hogy 
merre található Ivád nevű község, 
biztos, hogy sokan (köztük e so-
rok írója is) a térkép segítségére 
szorulnának. A 400 fős település, 
mely mellesleg a Mátra takarásá-
ban van, és zsákfalu lévén átuta-
zó forgalommal sem rendelkezik, 
nem szerepel a magyar embe-
rek köztudatában. Nemrégiben 
azonban ez a picinyke Heves 
megyei falucska hallatott magá-
ról. Pontosabban Ivády Gábor, a 
település polgármestere, aki ok-
tóber közepén felutazott Buda-
pestre, majd egy nagy persellyel 
és egy, a szükséges információ-
kat tartalmazó transzparenssel 
kiült a Kossuth térre koldulni. Az 
esemény természetesen felkel-
tette az országos média érdek-
lődését, és innentől kezdve már 
jóval többen tudták, hogy mer-
re is található Ivád, mint néhány 
nappal korábban.

Most fordítsuk meg a helyze-
tet, és azon gondolkodjunk el, 
hogy Ivádon tudják-e az embe-
rek, hogy merre található a Kert-
város. Biztosak lehetünk abban, 
hogy néhány nappal ezelőtt, az 
ott élőket ez a téma cseppet sem 
izgatta, ám október 15. óta a 400 
fős településen is megnőtt az ér-
deklődés a főváros XVI. kerülete 
iránt. Történt ugyanis, hogy Ivád 
bajba jutott. No, nem olyan nagy 
bajba, csak olyanba, mint ami-
lyenbe bármelyik kis település 
juthatott volna az országban. Elő-
ször is bezárták a postahivatalát, 
majd megszüntették az iskoláját, 
most pedig az ovijuk önállóságát 
szeretnék megszüntetni. A lako-
sokra tehát rákényszerítették, 
hogy minden ügyes-bajos dol-
gukért minimum 3 km-t utazza-
nak. A szomszéd településen, 
Pétervásárán ugyanis még volt 
posta, iskola és gyógyszertár. 
Ivádra azonban a Volán buszok 
is csak ritkán járnak, így bizony 
egy-egy ilyen ügy elintézése né-
ha órákat is igénybe vett. 

Mit tehet egy ilyen helyzetben 
levő falucska polgármestere? 
Megpróbál egy járművet szerez-
ni. Azt, hogy vegyen a falu egy 

kis buszt, mellyel a 3 km leküz-
dése sokkal könnyebben áthidal-
ható lenne, mindenki elfogadta, 
ugyanakkor a miből kérdésre már 
kevesebben tudtak válaszolni. 
Ivád ugyanis évi szinten mindösz-
sze 48 millió Ft-ból gazdálkodik, 
márpedig ekkora költségvetés-
ből lehetetlen egy körülbelül 10 
millió Ft-os jármű megvásárlását 
finanszírozni.

Ivády Gábor polgármester 
tehát lépett egy merészet, és 
a Mezőgazdasági és Vidékfej-
lesztési Hivatalon keresztül pá-
lyázatot nyújtott be az Európai 
Unióhoz. A döntéshozók szerint 
Ivád buszvásárlási terve támo-
gathatónak tűnt, ezért közel 10 
millió Ft-ot ítéltek meg a kistele-
pülésnek. Az Unió azonban nem 
árul zsákbamacskát, csak akkor 
fizet, ha már látja a produktumot.
Ivádnak tehát, hiába nyerte meg 
a pályázatot, meg kellett előle-
geznie ezt az összeget. Ponto-
sabban meg kellett volna, mert a 
48 millió Ft-os költségvetésből ez 
lehetetlennek bizonyult. A pályá-
zatnak pedig határideje volt, ami 
viszont az ivádiakat sürgette. El-
lenkező esetben mind a busztól, 
mind pedig a támogatástól eles-

hettek volna. Ivády Gábor ekkor 
határozta el, hogy segítségért 
folyamodik. Egyrészt levelet írt 
Magyarország valamennyi pol-
gármesterének, másrészt, ahogy 
azt már bevezetőnkben írtuk, fel-
utazott Budapestre, és a perse-
lyével kiült a Kossuth térre. 

Ha egy polgármester koldul, 
annak mindenképpen bulvárér-
téke van. Ivády Gábor akcióját 
fel is kapta a média. Olyannyira, 
hogy dr. Gyenesei István önkor-
mányzati miniszter is felfigyelt
az esetre, és tárgyalt is az ivádi 
polgármesterrel, akit arról bizto-
sított, hogy az állam a jövőben 

garanciát vállal az ilyen esetek-
ben, kvázi megelőlegezi a kiste-
lepülések számára az Unió által 
utólag finanszírozott összeget. 
Ivády Gábor egyrészt megnyu-
godhatott, hisz az erkölcsi győ-
zelmet megszerezte, másrészt 
azonban az igazi célját, a 10 mil-
lió Ft körüli összeg összegyűjté-
sét nem sikerült elérnie. A kor-
mánytól ugyanis egyetlen fillért
sem kapott. 

Ugyanakkor a polgármeste-
rekhez írott levele segítő szán-
dékú településekhez is eljutott. 
Például a Győr-Moson-Sopron 
megyei Gönyű, vagy éppen a 
Kertváros vezetőjéhez. Mindkét 
polgármester komolyan gondol-
ta a segítőszándékot, ezért az 
előbbi település vezetője rend-
kívüli testületi ülést hívott össze, 
az utóbbi pedig sürgősséggel 
az éppen aktuális plénum elé 
vitte az ügyet. A XVI. kerületben 
nem volt nagy vita, a képviselők 
pártállás nélkül elfogadták az 
ivádiaknak nyújtandó segítséget. 
Így október 15-én Kovács Péter 
polgármester (Gönyű vezetőjét 
megelőzve) már jelezni is tud-
ta kolduló kollégájának, hogy a 
Kertváros megelőlegezi számára 
a kívánt összeget. 

A két település vezetője erről 
a segítségnyújtásról október 16-
án a sajtó nyilvánossága előtt is 
beszámolt. Eszerint a Kertváros 

10.245.000 Ft kamatmentes tá-
mogatást nyújt Ivád községnek 
a buszvásárláshoz. A támogatás 
visszatérítésének az ütemezése 
pedig a következőképpen alakul: 
8.538.000 Ft-ot az ivádi önkor-
mányzat a támogatási összeg ki-
fizetését követően 15 napon belül
átutal majd a XVI. kerületi önkor-
mányzat számlájára, a fennma-
radó 1.707.600 Ft-ot (az ÁFA ösz-
szegét) pedig 24 havi részletben, 
71.150 Ft/hó részletekben tör-
lesztenék. 

Ezen felül a két önkormányzat 
polgármestere egy úgynevezett 
szolidaritáson alapuló határon 
belüli testvér-települési megálla-
podást is kötött egymással, mely-
nek Ivády Gábor szerint nem az a 
célja, hogy a Heves megyei kisfa-
lu állandóan a „nagytestvérhez” 
forduljon, ha pénzre van szüksé-
ge, hanem egyrészt figyelemfel-
hívó jelleggel köttetett a megál-
lapodás, melyhez remélhetőleg 
más települések is csatlakozni 
fognak, másrészt a gyakorlatban 
is kivitelezhető segítségnyújtásra 
is lehetőséget biztosít. Mert, ha 
mondjuk a fővárosban egy óvo-
dának a tetőcserepét kicserélik, 
a régi cserepeket egy Ivádhoz 
hasonló kisközség örömmel át-
veszi, hisz azok között akad any-
nyi ép elem, amennyiből a saját 
ovijuknak a tetőzetét felújíthatják. 
Már ameddig van óvodájuk, mert 
Ivádtól, és több 400 lakosú kisfa-
lutól már ezt a szolgáltatást is el 
akarják venni. (M) 

A két település polgármestere, Kovács Péter és Ivády Gábor a Par-
lament előtt, a Kossuth téren tartott sajtótájékoztatót
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Forradalmunk ünnepén

A XVI. kerületi Önkormányzat az 1956-os forradalom és szabad-
ságharc 52. évfordulójának ünnepségét a mátyásföldi Erzsébet-liget-
ben, Törley Mária A forradalom lángjai című szobra mellett rendezte 
meg. (Az Erzsébet-liget ezzel a forradalom igazi jelképévé vált, hiszen 
ezen a helyen állomásozott a szovjet csapatok főparancsnoksága, itt 
épült meg az 56-os veteránoknak otthont adó lakótelep, itt tartották 
fogságban és a közeli repülőtérről innen szállították el Nagy Imre mi-
niszterelnököt.) Az ünnepségen Kovács Péter polgármester és Mihala 
Tibor Pofosz-elnök mondott beszédet, közreműködött R. Kárpáti Pé-
ter és Paor Lilla, aki igen színvonalasan előadott korhű dalokkal idézte 
fel az elmúlt időket (a dalok videofelvétele és a műsor egyes részletei 
megtekinthetők honlapunkon: www.hh16.hu), végezetül vitéz Dömö-
tör Zoltán ünnepélyesen kitüntetett egy Angliában  élő forradalmárt. 
Az ünnepség koszorúzással zárult, ahol a helyi pártok és civil szerve-
zetek helyezték el a megemlékezés virágait az emlékmű talapzatán.

A VOLT MINISZTERELNÖK LÁTOGATÁSA A XVII. KERÜLETBEN. 
Az MDF XVII. kerületi Szervezete Elnökségének meghívására, 
2008. november 27-én 18 órakor Dr. Boross Péter volt miniszterel-
nök, az MDF parlamenti képviselője tart előadást az ország hely-
zetéről, a kormányzásáról és az MDF-ről. Helye: az MDF székház 
(1172 Naplás 62.). Érdeklődő szimpatizánsokat is szívesen lát a 
szervező, az MDF XVII. kerületi Szervezetének Elnöksége.

RENDET TESZNEK A KÖZTERÜLETEN címmel közöltünk cik-
ket előző számunkban, amely nagyjából arról szólt, hogy egyes he-
lyeken a lakók úgy védik meg a házaik előtt lévő zöldfelületet, hogy 
mindenféle parkolásgátló tárgyakat (pl. nagyobb sziklákat, sittel töltött 
festékesvödröket) helyeznek a fű szélére, hogy ne lehessen azt autó-
val letaposni. Ezek a megoldások nem nyerték el az önkormányzat 
tetszését, így a jegyző úgy döntött, hogy összeszedik ezeket a ronda-
ságokat – miután a ház előtti rész nem a lakóké, hanem az közterület. 

A cikkre több észrevételt is kaptunk. Egy lakó a Rovás utcából el-
panaszolta, hogy a közelben lévő autószerelő műhely forgalma miatt 
csak úgy tudja megvédeni a ház elé telepített füvét a rendszeres le-
taposástól, hogy vascsöveket vert a földbe, azt dróttal összefűzte, s 
azóta nem áll oda senki. Ha a rudakat az önkormányzat kiszedi, akkor 
az egész baj kezdődik újra. 

Egy lakó az András utcából még sarkosabban fogalmaz: szerinte 
ha valaki védi a zöldterületet, azt inkább jó példaként kellene állíta-
ni. Ha valaki autóval ráhajt a fű közé rakott sziklára, az valószínűleg 
elgázolna egy ott fekvő embert is, éppen úgy, ahogy áthajtanak a 
gyalogosszigetek jelzőtábláin, vagy nekimennek a szalagkorlátnak. 
A lakók dolga, hogy eltakarítsák a havat a járdáról, rendben tartsák 
az árkokat, ám ha egy nagyobb súlyú autó a kibetonozott árokpar-
tot összetöri, ennek a karbantartása rendszeresen elmarad, fokozva 
a lakókban a gazdátlanság, magukrahagyottság érzését. A tervezett 
megoldással kapcsolatban olvasónk azt írja, hogy az ilyen intézkedé-
sek kiválóan alkalmasak arra, hogy a kerületi lakókban kialakítsák azt 
az érzést, hogy az adóforinjaikból fenntartott intézmények nem értük, 
hanem ellenük tevékenykednek. (F)

Borravaló az aluljáróban
Kik is élnek belőlünk? 
Van hangos, a járókelőket „egypár forintra” megszólító kére-

gető, testi fogyatékosságát, elesettségét vállaló szótlan, karton 
táblája szerint az éppen beteg vagy éhes gyereke részére gyűjtő 
– gondolom, ezek mindannyiunk által ismert koldulási technikák. 
S eredményesek; a nap végére sohasem marad üresen a kalap. 
Hisz akkor a jelenségnek is vége szakadna.

A minap az Örs vezér téri aluljáróban egyikük újított. Táblája 
ákom-bákom betűi szerint: Italra kérem… S bár a borostás arcú 
– negyvenes, ötvenes éveiben járó? – emberünk már elszenderült 
a fal mellett fektében; reflexből, avagy a járókelők tudatosságá-
ból adódóan, mellyel őszinteségét díjazták, tálkájában maroknyi 
fémpénz fénylett. Egy Kövidinka kitellett volna belőle. -vpg-


